
DELIA FILIP, ROMEPS:

“Investiþiile necesare reabilitãrii termice
a blocurilor – 2 miliarde de euro”

Reporter: Comisia Europeanã a
solicitat, la finele lunii trecute,
Austriei, Croaþiei, Irlandei, Letoniei
ºi României sã asigure transpune-
rea integralã a Directivei privind
eficienþa energeticã. Consideraþi
cã mãsura este justã?

Delia Filip: Cred cã solicitarea Co-
misiei Europene este cel puþin justi-
ficatã ºi totodatã consider cã este
important sã aflãm de ce am ajuns
în aceastã situaþie ºi nu cine sunt vi-
novaþii sau motivele acestora.

Trebuie sã analizãm soluþiile le-
gislative care pot fi adoptate ur-
gent. România ºi-a asumat obliga-
þia de a-ºi armoniza legislaþia na-
þionalã cu reglementãrile comuni-
tare încã din momentul lansãrii ce-
rerii de aderare la Uniunea Europe-
anã. Fie cã vorbim de eficienþa
energeticã, securitatea socialã sau
protecþia consumatorului, Rom-
ânia s-a angajat sã îndeplineascã
toate criteriile stabilite de Uniunea
Europeanã, deci sã-ºi modifice le-
gislaþia astfel încât sã corespundã
exigenþelor comunitare.

Faptul cã a trecut deja un an de la

expirarea termenului de transpune-
re a legislaþiei din domeniul eficien-
þei energetice ne determinã pe cei
mai mulþi sã luãm în calcul douã va-
riante. Prima ar fi cea în care Execu-
tivul a uitat în totalitate de acest
aspect, prea puþin credibilã însã,
întrucât Ministerul Fondurilor Euro-
pene monitorizeazã ºi informeazã
trimestrial Guvernul cu privire la
stadiul armonizãrii legislative.

Fãrã a suspecta vreo urmã de
rea-credinþã, a doua variantã ar fi cea
în care autoritãþile nu vor sã-ºi asume
angajamentul pentru un obiectiv pe
care nu îl pot garanta. Dar ºi în acest
caz cred cã putem sesiza lipsa dialo-
gului cu societatea civilã ºi cu parte-
nerii sociali, entitãþi care ar fi putut
avea o contribuþie specificã ºi semni-
ficativã în aceastã situaþie.

Reporter: Concret, cum afectea-
zã decizia Comisiei piaþa reabilitã-
rilor termice?

Delia Filip: ªtim cu toþii cã su-
mele necesare pentru eventuale
penalitãþi impuse de Curtea de
Justiþie Europeanã vin de la buge-
tul de stat, cel mai probabil cã din

fondurile alocate pentru investiþii.
Evident, acest lucru poate afecta
atât programul naþional de reabili-
tare, cât ºi întregul sector al con-
strucþiilor. Problema este cã dacã
intervin astfel de blocaje, România
nu va avea nicio ºansã sã atingã
obiectivul de reducere a consumu-
lui de energie cu minim 20% pânã
în 2020, asumat prin Directiva
31/2010 a UE. Acest fapt va avea
consecinþe grave la nivel comuni-
tar, dar ºi naþional, pentru cã în fi-
nal problema este la beneficiarul
care are în continuare costuri mari
pentru energie.

În prezent, solicitarea Comisiei
Europene a luat forma unui aviz
motivat, ceea ce înseamnã cã sun-
tem în cea de-a doua etapã a pro-
cedurii de infringement. În even-
tualitatea în care România nu va da
un rãspuns satisfãcãtor în termen
de douã luni, Comisia poate sã tri-
mitã statul român în faþa Curþii de
Justiþie a UE. Dacã se pronunþã
Curtea cu o hotãrâre împotriva
noastrã, atunci probabil vom primi
o sancþiune financiarã, lucru de
care spuneam la început.

Atragem însã atenþia ºi asupra
faptului cã termoizolarea trebuie
fãcutã corespunzãtor. Este deose-
bit de important sã þinem cont de
calitatea materialelor utilizate în
acest tip de lucrãri. Preþul cel mai
mic ascunde, de obicei, o calitate
îndoielnicã a produsului ºi a para-
metrilor tehnici în care trebuie sã

se încadreze acesta.
Reporter: România a transpus di-

rectiva în legislaþia naþionalã anul
trecut, iar în acest an a adoptat ºi
planul naþional de acþiune. Cum
apreciaþi cadrul normativ ºi obliga-
þiile asumate?

Delia Filip: Cadrul legislativ a fost
cu mult îmbunãtãþit, însã dincolo
de recomandãrile experþilor euro-
peni, cred cã legiuitorul trebuie sã
acorde mai multã atenþie specia-
liºtilor interni. Deºi nu existã oficial
un corp al furnizorilor de expertizã
în domeniul eficienþei energetice,
avem organizaþii dispuse sã acorde
asistenþã ºi sã vinã cu exemple din
practicã, menite sã punã reglemen-
tãrile tot mai mult în acord cu reali-
tatea de la nivel naþional.

Reporter: Sunt sau nu blocate lu-
crãrile de reabilitare a blocurilor fi-
nanþate din fonduri europene?

Delia Filip: Existã o axã în Pro-
gramul Operaþ ional Regional
2014-2020, respectiv 3.1. „Sprijini-
rea eficienþei energetice, a gestio-
nãrii inteligente a energiei ºi a utili-
zãrii energiei din surse regenerabi-
le în infrastructurile publice, inclu-
siv în clãdirile publice ºi în sectorul
locuinþelor”, prin care vor putea fi
finanþate lucrãri de eficienþã ener-
geticã. AMPOR este însã singura
care poate da detalii referitoare la
momentul deschiderii acestei axe.

Reporter: Þara noastrã are obliga-
þii clare asumate pânã în 2020 pri-
vind reducerea emisiilor, economiile
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Þara noastrã este în cea de-a doua etapã a procedurii de infringement pentru cã

a întârziat transpunerea directivei privind implementarea Directivei

2010/31/EU referitoare la eficienþa energeticã a clãdirilor.

Directiva 31/2010 a UE are ca obiectiv reducerea consumului de energie cu mi-

nim 20% pânã în 2020.

Delia Filip, director executiv al Asociaþiei Producãtorilor de Polistiren Expandat

din România (ROMEPS) estimeazã cã necesarul investiþional necesar reabilitãrii

termice a blocurilor este de 2 miliarde de euro.

Domnia sa ne-a acordat un interviu despre situaþia reabilitãrilor termice.



de energie ºi producþia de energie
verde. Ce ºanse avem sã ne îndepli-
nim þintele pe eficienþa energeticã?

Delia Filip: ªansele sã ne atingem
þinta agreatã la nivel european sunt
direct proporþionale cu gradul de
promovare a mãsurilor de reducere
a consumului ºi de producþie de
energie verde. Iar aceste acþiuni tre-
buie realizate de autoritãþi în parte-
neriat cu societatea civilã.

Raportul ANRE de anul acesta ara-
tã cã în perioada 2010-2014 au fost
realizate economii de energie prin
mãsurile adoptate în sensul acesta.
Obiectivele asumate în domeniul
eficienþei energetice reprezintã o
provocare puternicã pentru Rom-
ânia, care trebuie sã recupereze ºi
decalajul de performanþã economi-
cã în raport cu statele dezvoltate
ale UE.

Reporter: Primãriile ºi autoritãþi-
le centrale sunt obligate sã reabili-
teze imobilele din patrimoniul pu-
blic, þintele fiind stabilite anual
începând din 2014 ºi pânã în 2020.
Au fost sau nu alocate fonduri în
acest scop pânã acum?
Delia Filip: Pentru creºterea efi-
cienþei energetice a clãdirilor pu-
blice, inclusiv mãsuri de
consilidare a acestora, au
fost alocate 300 milio-
ane de euro prin axa
Prioritarã 3 – Eficien-
þã energeticã în clã-
diri publice. În ceea
ce priveºte fonduri-
le din bugetul naþio-
nal alocate în acest
scop, cred cã singurul
în mãsurã sã ofere acest
rãspunsuri este MDRAP.

Reporter: Ce sancþiuni riscã þara
noastrã dacã nu-ºi îndeplineºte
þinta pe eficienþã energeticã?

Delia Filip: Atunci când statele
membre UE sau autor itãþ i le
acestora nu respectã termenele li-
mitã, conformitatea sau aplicarea
corectã a unor directive, Comisia
Europeanã demareazã procedura
de încãlcare a dreptului comunitar,
respectiv infringementul. De la no-
tificare ºi pânã la hotãrârea Curþii
Europene de Justiþie sunt trei paºi,
dar dacã se ajunge acolo este clar
cã urmeazã sancþiuni financiare cu
scopul de a descuraja nerespecta-
rea dreptului comunitar. Calculul
pentru penalitãþi are la bazã aspec-
te ce þin de gravitatea încãlcãrii,
dar ºi capacitatea de platã a statu-

lui membru.
Reporter: Cât la sutã din blocuri-

le ce trebuie reabilitate au fost an-
velopate pânã acum?

Delia Filip: Prin Programul naþio-
nal multianual privind creºterea
performanþei energetice a blocuri-
lor de locuinþe au fost reabilitate în
perioada 2009-2014 1.518 blocuri
de locuinþe. Totalul blocurilor de
locuinþe contruite în perioada
1950-1990 ºi care pot beneficia de
lucrãrile de intervenþie pentru
creºterea performanþei energetice
este de 81.000.

În ceea ce priveºte fondurile euro-
pene, pânã în acest moment, prin
Programul Operaþional Regional
2007-2013, Domeniul major de in-
tervenþie 1.2 – Sprijinirea investiþiilor
în eficienþa energeticã a blocurilor
de locuinþe, au fost semnate con-
tracte de finanþare în toate cele 8 re-
giuni de dezvoltare, contracte ce vi-
zeazã reabilitarea termicã a unui nu-
mãr total de 711 blocuri, cu o valoa-
re totalã de 686.939.818,36 lei,
urmând ca anul acesta sã fie semna-
te contracte pentru aproximativ 339
blocuri, cu o valoarea totalã de

437.832.600,73 lei.
De asemenea, în

c a d r u l A x e i
Prioritare 1:

„Sprijinirea dezvoltãrii durabile a
polilor urbani de creºtere”, au fost
depuse cereri de finanþare pentru
1226 clãdiri rezidenþiale cu 51.714
apartamente ºi semnate contracte
de finanþare pentru 743 clãdiri re-
zidenþiale cu 33799 apartamente.
În luna martie a acestui an erau fi-
nalizate 10 clãdiri rezidenþiale cu
315 apartamente.

Ca asociaþie, noi încurajãm
preºedinþii asociaþiilor de proprietari
sã solicite intrarea în programul de
reabilitare pentru un mai bun con-
fort termic ºi mai ales pentru redu-
cerea pierderilor de cãldurã ºi impli-
cit a costurilor de întreþinere pentru
încãlzire ºi apa de consum. Organi-
zãm acþiuni în acest sens, tocmai
pentru a pune la dispoziþia benefi-
ciarilor toate informaþiile necesare
pentru astfel de demersuri.

Reporter: Care este necesarul in-
vestiþional pentru finalizarea reabi-
litãrii termice a tuturor blocurilor?

Delia Filip: Investiþiile reale se ri-
dicã la aproximativ douã miliarde
de euro. Suma stabilitã de Guvern
prin Programul pentru reabilitarea
termicã a clãdirilor de locuit cu fi-
nanþare prin credite bancare cu ga-
ranþie neguvernamentalã, respec-
tiv 10 milioane de lei, nu acoperã
sub nicio formã necesarul pentru

reabilitarea fondului locativ. Deci
se impune identificarea celor mai
bune scheme de finanþare ºi pro-
movarea puternicã a acestora,
întrucât se apropie termenul pen-
tru atingerea obiectivelor de scã-
dere a consumul energetic.

Reporter: La cât estimaþi cã se va
ridica piaþa materialelor termoizo-
lante în acest an?

Delia Filip: Piaþa materialelor ter-
moizolante este influenþatã de mai
mulþi factori. Avem legislaþia din
domeniul eficienþei energetice, ca-
lendarul ºi volumul de lucrãri asu-
mate de autoritãþi. Este însã vorba
ºi de felul în care se mobilizeazã
beneficiarii finali pentru a solicita
intrarea în programele finanþate
pentru reabilitarea termicã.

Pe 22 mai, a fost publicat ordinul
951/2015 pentru aprobarea Progra-
mului naþional multianual privind
creºterea performanþei energetice a
blocurilor de locuinþe, cu finanþare
în anul 2015. Conform anexelor,
sunt 779 imobile cuprinse în centra-
lizatorul creditelor bugetare alocate
pe unitãþi administrativ-teritoriale.
Investiþiile se ridicã la 50.000.000 lei.

ROMEPS organizeazã acþiuni de
informare educare pe tema respec-
tãrii standardelor ºi termenelor ne-
gociate ºi agreate la nivel europe-
an. Lucrãm în parteneriat cu Liga
Asociaþiilor de Proprietari – Habi-
tat ºi facem tot posibilul sã disemi-
nãm fiecãrui tip de public targetat
informaþiile esenþiale.

Reporter: Comisia Europeanã
permite acordarea de subvenþii
pentru mãsuri de eficientizare a
consumului. Care credeþi cã este
c au z a pe nt r u c ar e R om âni a
întârzie sã ia o astfel de mãsurã?

Delia Filip: Consider cã acorda-
rea de subvenþii nu reprezintã o
soluþie pe termen lung, întrucât
impactul bugetar este unul nega-
tiv. Apoi avem ºi categoriile vulne-
rabile care beneficiazã la acest mo-
ment de subvenþii bugetare pen-
tru încãlzire ºi mai multe forme de
protecþie socialã ºi care nu pot ºi
nu trebuie ignorate. În aceste con-
diþii cred cã este dificil de identifi-
cat fondurile pentru subvenþiona-
rea mãsurilor de eficientizare a
consumului. Cu toate acestea, cred
cã o mai bunã gestionare a banului
public ar permite aceastã schemã
de sprijin ºi în România, cel puþin
pânã în 2020.
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Totalul blocurilor
de locuinþe contruite în
perioada 1950-1990 ºi
care pot beneficia de

lucrãrile de intervenþie
pentru creºterea

performanþei energetice
este de 81.000.


